
>ESIUNEA ANIVERSARĂ, 29-31 octombrie, Bucureşti 
00 de ani de la înfiinţarea Comisiei monumentelor istorice 

00 de ani de la tăierea Podului Mogoşoa1ei 

O de ani de la semnarea Convenţiei patrimoniului mondial 

Joi, 29 octombrie 1992 a avut loc 

esch1derea ses1un11 de comunicări a 

1 1recţ1ei Monumentelor, 

nsamblunlor ş1 Siturilor Istorice . 

es1u11ea a fost dedicată aniversăm a 

00 de ani de la înf11n\area Com1s1e1 

lonumentelor Istorice ş1 a apanţ1e1 

eg11 pentru protecţia monumentelor 

Cuvântul de deschidere a fost 

)S\1t de dl Aurelian Tr1şcu -

reşed1ntele Com1s1e1 Na\1onale a 

lonumentelor, Ansamblurilor ş1 

iturilor Istorice . În alocuţiunea sa 
~esla a subliniat alinierea la nivel 

uropean a preocupărilor şi 

1etodelor de inventariere ş1 proteiare 
monumentelor istorice în România 

1ilor 1892. 
Tema centrală a confenn\elor 

1v1ta\ilor străini specialişti in protecţia 

1onumentelor (Austria-Horst Huber, 

lve\1a-Robert Ste1ner , 

ra11\a-Ben1am1n Mouton, 

ierman1a-Chrisloph Machat, 

ngaria-Tomas Feierdy) a fost modul 

e organizare a acl1v1tăţ1lor de 

1ventariere ŞI protecţie a 

atnmon1ulu1 in ţările respective. 

În Austria îngriwea monumentelor 

e face central, de către o singură 

1st1tu\ie care se gaseşte în Viena. 

1ventarul monumentelor din landur1le 

ustnece este considerat a f1 b;;iLa 

tiinţd1că pentru protecţia 

atnmon1ulu1. 

Inventarierea monumentelor se 

1ce de către spec1allşt1-1stonc1 de 

rtă, a început la sf. sec. al XIX-iea ş1 

ontmuă până în prezent în diferite 

>rme; se va încheia probabil în jurul 

nului 2 OOO. 

Elvc\1a, deşi nu arc 111onumente 

de valoare un1vNsala 1a1 fondul de 

111om1m0nle estn fonw1I ·111 specia l din 

arhitectura ruralâ, acordă o mare 

atenţie 111vPnta11Pn1 ş1 pr111Pnt@ni aces

tuia 

Cons1clei;1nd c;ă 111ventar1erea 

anulit1ca a londulu1 de monume11!e 

trebui<' duhl:it;i d0 o hun~ cuno;iştere 

de către public ~ 1 autor1tii\1 a valoni 

patrimon1ulu1, mctodale de publicitate 

în1br:ica cele mai atrnct1ve forme. 

Motto-ul c.onfenn\•" dlui Mouton 

(ca de altlol ;ii intrc>g11 sesiuni), ar 

putea fi „cei ce-ş1 renega trecutul nu 

au 111c1 un v11tc41"' - cuvinte ce aparţin 

creatorului de ~coala dn restaurare -

V1ollot-le-Duc, dl Mouton infăţişând pe 

seuri 1slllr1cul prolecţ1e1 

monumentt'lor ş1 evolu\1a doctrinelor 

ş1 tehnicilor cfo wsto1Lir,;ro 1n Frn11\a. 

Deşi 1n ve11 1a11erea monumentelor 

în landul RIH'na111a de Nord -

Westf;ilia n 1ncPpul lri sfârşitul sec. al 

XIX-IPa, leg.;;i d<? protec\1e a 

monumentelor dat,~ată din 1980 

Noua sone do 1nve11tanere, începulă 

în baza acestei legi , de'i1 s-a apreciat 

că va dura 2-3 a111, în prezent se 

con:;1dcri1 G<t vor fi 11P.ces;ire 2-3 

generat11 111 111;;5ura 'i n care 

1nventar1Prt~rl llHJlllll1H!11telor nu mai 

însea11111il o 811nplă inş1ru1re de 

descrieri de co11strucţ11. c1 acesten 

sunt Sll1d1atP. 1n r•Jl;J\1a s tructurală cu 

localitatea , care la r:indul sau este 

studi:ltă din punct d1> vodere urbarns

t1c, istoric, etc . 

Viaţa ştiinţifică 

Ca şi în celelalte ţări cu un 

dezvoltat sistem de protecţie a 

patrimoniului, inventarierea este 
privită in Germania, ca bază a 
protec\1e1 şi conservam 
patrimoniului.Pentru a convinge 

publicul contribuabil şi autorităţile 

locale de varietatea, bogă\ia, valoarea 

monumentelor istorice, precum şi de 

necesitatea continuării inventarierii şi 

11nportanţa deciziei ştiinţifice în raport 

cu cea administrativă în privinţa 
protejării monumentelor, s-a ajuns la 
ideea publicării rezultatelor 
inventarierii - seria • Topografia 

monumentelor" (38 volume proiectate 
pentru landul Rhenania de Nord -

Westfalia - 2 volume editate până în 

prezent). 
În ceea ce priveşte Ungaria 

situaţia protejării monumentelor este 

aprox1mat1v în aceeaşi fază ca în 

România - adoptarea unei legi pentru 

protecţia monumentelor şi 

1n1pulsionarea activităţii practice de 

inventariere, conservare, restaurare -

confruntându-se de asemenea cu 

situaţii de restaurare a restaurărilor. 
În cadrul sesiunii au fost 

aniversaţi, de asemenea, 300 ani de 

la deschiderea Podului Mogoşoaiei 

(actuala Cale a Victoriei) . 

O comunicare cu acest subiect a 

fost susţinută de dna Cezara 

Mucenic, tema centrală a lucrării fiind 

demonstrarea ecoului major pe care 

această intervenţie urbanistică a 

avut-o în dezvoltarea ulterioară a 

Bucureştiului. 

ADRIANA STROE 
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Secţiunea de arheologie şi istoria 
artei, condusă în prima zi de dna 
Corina Popa, a debutat cu 
comunicarea dlui Sergiu losipescu 
intitulată „Comisiunea Monumentelor 
Istorice, iniţiatoarea cercetări/or de 
arheologie medievală - săpăturile de 
la Curtea de Argeş ". Prima parte a 
lucrării tratează cerce tările 
arheologice din timpul vechii 
Comisiuni desfăşurate la biserica Sf. 
Nicolae Domnesc, conduse de Virgil 
Drăghiceanu şi a remarcabilelor lor 
desoperiri, continuând apoi cu mai 
recentele cercetări reluate de Nicolae 
Constantinescu . Excursul istoric 
asupra rezultatelor campaniilor 
arheologice , studiilor de istorie ş1 
istoria artei , epigrafice, desfăşurate 
sub egida Comis1uni1 , serveşte în 
acelaşi timp pentru noi cons1dera ţ11 ş1 

concluzii asupra monumentului de la 
Curtea de Argeş . 

Pentru men\inerea audienţei în 
acelaşi cadru, urmă toarea 
comunicare a fost susţinută de către 
dnii Constantin Bălan şi Dan Mohanu, 
intitulată „Cercetări de stratigrafie a 
picturii şi epigrafiei la bisenca Sf. 
Nicolae Domnesc de la Curtea de 
Argeş". Dl Dan Mohanu a prezentat 
rezultatele ultimei campanii de 
restaurare a frescelor, insistând 
asupra necesităţii unui atent studiu al 
stratigrafiei picturii, ce poate fi 
asemănat cu o adevărată arheologie a 
straturilor ce se succed. Despre 
inscripţiile din deschiderea amena1ată 
în zidul dintre naos ş1 pronaos, 
cuprinzând denumiri de grămătici şi 

paraclisiarhi , a vorbit dl Cor~!anlln 
Bălan . Unele litere ale gratt1telor din 
încăperea devenită mai târziu tainiţă , 
dovedesc, după aprecierile domniei· 
sale, o asemănare până la 
suprapunere cu acelea din inscripţia 
purtând vestea morţii lui Basarab . 
Constatarea faptului că autorul 
graffitelor a urmărit să evite fisurile 
deja existente ale picturii de sec . XIV 
şi identificarea domnilor menţ1onaţ1 cu 
Neagoe Basarab şi Alexandru al II -iea 
Mircea au permis datarea inscripţiei 
în cursul secolului XVI. 

„Pe urmele ctitoriilor lui Nicodim" , 
comunicarea dlui Gheorghe /. 
Cantacuzino a urmărit prezentarea 
cercetărilor arheologice in1\iate de 
Comisiunea Monumentelor Istorice, 
conduse de Virgil Drăghiceanu la 
Vodiţa ş1 Tismana , precum şi a celor 
reluate mai târziu de către autor, 
alături de noile cercet~ri de la Prislop 
şi Valea Motrului . 

~Ot 

Dna Lumint(a Dum1tnu a susţinut 
comunicarea „Mănastlfea Cusic1 date 
istonce şi arheo/og1co" reprezentând 
rezultatel e ultimei campanii de 
cercetare arhelogică la acest 
monument. Săpătura efectuată în 
interiorul şi la ex teriorul b1sercii a adus 
noi date referitoare la tehnica de 
refacere a b1seri c 1i actuale, prin 
descoperirea fundaţiilor edificiului 
iniţial , ce 111a1 păstrează pe latura 
sudică a pronaosului urme de pictură , 

fund a\ 11 databile după tipologie în 
secolele XIV-XV. 

Comunicarea dnei Cnst1na 
Crăcwn, „ Prec1zăn privind siturile 
arheologice din zona Ostrov-Rasova, 
1ud. Constanţa " bazată pe prelucrarea 
fotogram elor DMASI ş 1 cerce tarea 
aerofotografica a ves t1911lor 
arheologice a adul> nu1 precizări şi 

propun eri de înscrieri în lista 
monun1entelor . marc;i\ri ş1 delimitări 
mai precise a siturilor 

A doua 11 a lucri\rilor secţ iun ii, al 
căror moderator a fost dl Petre 
Al exandrescu, ,.. 1nceput c u 
con1un 1carHn „Cerce tarea 
arheolog1C€1 ş1 istorică pentru 
restaurarea cetăţ11 de la len1sala" 
rea liza tă de Lin colect iv interdisciplinar 
format din dra Ralucn Veruss1 şi dni1 
Sergw /osipesw, Albert Baltres, Dan 
Nicolae. Aceas ta cuprinde rezultatele 
cercetărilor arheologice din 1991 şi 
ale studiului geologic din 1992, 
cercetări care au permis stabilirea 
contextului 1~toric: în care a fos t 
ridicară ş1 a funcţionat ceta tea 
medievală de I;, lenis:ila . 

Menţinându-se 111 acelaşi cadru 
geogral1c. dna Du1nn Mândru s-a 
referit la „Picturi mur;i/p bizantine la 
Niculifef' Don1111<.1-S« rn1a rezultatele 
studiilor 111utl1plH intreprinse în 
vederea reslaur<!ni b1„enc11 , refenndu
se în mod :;pP<:iiJI 111 dl!~C•>penrea, pe 
por\1un1 redul>e, a l111e1 lresce mai 
vechi. Fragmentele m1c1 ale unor figuri 
umane, dar cu unele trf1săluri v1z1b1le, 
cromat 1ca dom1nan tă de verde ş1 

bntn, precum :;;1 cons1deraţ1i de ordin 
stilistic, determină ;ilnbu1rea frescelor 
începutului de secol XIV. 

Ultima comunicare susţ inută a 
aparţinui dne1 Luc1n Ionescu. despre 
„Un iconostas din s2colul ni XVIII-iea 
d111 la şi, aparţ111â11d b1seric11 Sfinţilor 

Teodon". Bisenc:n, c;onstn11tă în stilul 
barocului tiir71u moldovenesc, conţine 
un 1co11osta~ 1mpres1onant prin 
d1sp o1 1ţ1a şirului dP icoane şi prin 
aspectul gene ral Iconostasul 
cuprinde 1c:oanc din lre1 epoci diferite 
, celo împiirăteşl1 datând din sec. 
XVII , cele de praznic din sec XVIII, 
poalel e de icoane ş1 medalioane 
aparţinând sec XIX 

În ciuda faptului că lucrările 
susţinute aparţineau unor domenii 
destul de diferite, comentariile şi 
discuţiile purtate la sfârşitul celor 
două zile au dovedit interesul general 
faţă de temele abordate şi faţă de 
calitatea studiilor prezentate, precum 
şi importanţa acestora în cadrul 
lucrărilor de restaurare a 
monumentelor. 

RALUCA VERUSSI 

Lucrările Sec(iunii de arhitectură, 
conservare, restaurare şi inventariere 
s-au desfăşurat începând din după
am1aza zilei de 29 octombrie până în 
după-amiaza zilei de 30 octombrie, 
cuprmzând prezentarea unor lucrări 
de cerce tare cu tematică foarte 
diferită caracterizată însă de aceeaşi 
senoz1tate a analizei şi pasiune pentru 
patrimoniul arhitectural. 

Joi , 29 octombrie lucrările au avut 
ca moderator pe prof. dr. arh . Sanda 
Voiculescu . 

Prima lucrare „Restaurarea 
mănăstirii Hurezi - Vâlcea" susţinută 
de Cnstina Ionescu a făcut parte din 
categoria lucrărilor de istoria 
restaurărilor , prezentând şantierul 
CMI de la Complexul mănăstirii 
Hurezi începând din 1905 pănă în 
194 7, când Comisiunea a fost în mod 
abuziv desfii nţată. 

Următorul subiect a fost dezvoltat 
de dl Iulian Cămui şi s-a referit la 
„ Străm utarea b1seric11-monument 
1s/onc din Boncea - jud. Gorj". 
B1senca de lemn, ridicată în 1773, a 
suferit de -a lungul timpului multe 
intervenţii, ultima fiind strămutarea ei 
pe baza unui proiect complex 
prezentat în sesiune. 

Domnul Claudiu Moldoveanu a 
făcut o prezentare a studiului 
„ Cercetări preliminare ale picturii 
pronaosului mănăstirii Snagov" în 
care a expus degradările apărute în 
frescă şi soluţiile propuse pentru 
conservarea şi restaurarea ei. 

În continuarea lucrărilor s-au 
purtat discuţii în legătură cu lucrările 
prezentate la care au luat cuvântul : dl 
A. Trişcu, dl A. Pănoiu, dna Sanda 
Voiculescu , dna Sanda Ignat, dl 
Pavelescu, dl Liviu Brătuleanu şi alţii. 

Prima parte a celei de-a doua zi a 
lucrărilor a avut ca moderator pe dna 
Eugenia Greceanu şi a debutat cu 
expunerea dlui Gh. Sebestyen cu titlul 
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'utem vorbi de o şcoală de pictori la 
igăraş? Se dezvoltă aici activitatea 
·eslelor pietrarilor din zona 
igăraşului, cu influenţele primite din 
1na Sibiului şi Ţării Româneşti, în 
ima jumătate a secolului al XVI-iea. 
Jpă prezentarea comunicării au avut 
c discuţii pe marginea e1, luând 
ivântul dna Greceanu, dna A. 
JZilă. 

În continuare dna Adnana Buz1lă a 
ezentat lucrarea „Proiect de 
h1tectură socială in documentele 
Jffbauamt-u/ui privind Banalul sec. 
VIII". S-au evidenţiai direcţiile 
•zvoltării zonei Banatului, regiune ce 
ma să devină un model pentru 
1periul austro-ungar, proiectul de 
1rtiere muncitoreşti, cu case cu 
zolvăr1 d1feren\1ate de part1un în 
ncţ1e de nivelul intelectual ş1 social 
proprietarului, case patriarhale 

>1Zate, şcoli spitale, cu case ale 
edicilor, lucrări edilitare ş1 de 
lreţinere. Discuţiile µo marginea 
crărilor au fost purtate de dna 
receanu, dna Sanda Ignat. 

Dna Liliana Roşiu - a susţinut 
;rarea .B1senc1 de lemn din Banat 

preocupările Com1sie1 
onumentelor istorice" S-a prezentat 
t1v1tatea din perioada 1921-1940 a 
om1sie1 pentru Banat a 
Jnumentelor istorice, caracterizată 
o etapă de cercetare ŞI publicare. 

oblema bisericilor din lemn trebL11e 
zolvată prin lege, ele intrând sub 
gim de protecţie. 

A urmat prezentarea lucrării 
;etatea Giurgiu - probleme de 
ircetare şi punere În valoare", 
1sţinută de arh. Gh . Sion S-au 
ezentat planşe desenate cu 
1ersele etape de dezvoltare a cetăţii 
o analiză comparativă cu alte cetăţi 
1 zone . Discuţiile au fost purtate de 
ia Ignat, dl Păunescu, dna 
receanu, dl Sebestyen, dl Andronic . 

Dl Alex. Andronic a pretentat o 
crare foarte interesantă despre 
:llv1tatea de restaurare a C.M.I. la 
şi, cu exemplificări de lucrări de 
staurare a b1seric1lor lui Ştefan cel 
are. 

În continuare dl arh Cnslian 
·ăcăcescu a expus lucrarea „Marcel 
ncu - arhitect" în care d111 activitatea 
ât de bogată a acestui artist de 
angardă a ales zona lucrărilor de 
h1tectură . 

Dna Vionca P1s1că a prezentat 
ud1ul „Construirea pa/atulu1 
fm1n1slrat1v de la Galaţi de către /. 
incu", o foarte interesantă analiză a 
ocesului de proiectare . 

Dl L1v1u Brătuleanu a prezentat în 
1ntinuare lucrarea „Cuhma, rezultat 
înrâunlor orientale în arhitectura 

românească" Plecând de la definiţia 
termenului s-a făcut un scurt istoric al 
acestei funcţiuni d111 punct de vedere 
al rezolvăr11 spaţiale ş1 a influenţelor 
primite din Orient precum ş1 a răs
pândirii pe lentor1ul \ării noastre 
Discuţiile pe această temă s-au purtat 
de dl Cristian Brăcăcescu, dna 
Pisică , dna Greceam> 

În cea de -a doua parte a zilei, 
moderatorul lucrarilor a fost dna 
Sanda Ignat 

Prima expunf!re a fost susţinută 
de dn::i Anca Brii lulcH1nu „Programele 
arh1tectum cfe „,cf din Valah1a 
secule/or XV/I-XVIII" Lucrarea 
ev1den\1ază nuces1lalea organizării 
studiului istoriei arh1tectur11 plecând 
de la anal11a µru}Jramelor de 
arh1tecturâ sµHclf1c0 0poc 11 . D1scuţ1ile 
au fost purt;itf" do T S1n1gal1a. 
Gheorghe CanlM"li/1110 

În continu11re Ioana Panait a 
prelentat lucrare;i „ Vnlonrea Art1sl1că 
.:i b1senc1/or d,; f,lmn", un scurt 1stonc 
al bisericilor cJ„ IP11111 c:e au premers 
arhitectura b1sP11r.llo1 de z1dăne. 

Dl A. P,ino1u 111 lucrarea 
„Paraclisul Ep1scop1<'1 R;:imniculw din 
Bucureşti " a ;,du,; num<'roase date 
despre prl)IP<'IUI C il!C' trelH1ie Sa 

premeargă ac!!SI •~dif1c1u 

CRISTINA IONESCU 

Ultima z1 a se:;1un11 a fost 
consacrat.:i pre1entăr11 activ1tliţll de 
1nve11tanere f'>hAusl1v,i a satelor dm 
zona de colonvme gNm;ină, în cadrul 
proiectului comun româno-german 
Moderator al s,x.(1t11111· dr. arh. Peter 
Derer 

Lucrările ".1 !ost dusch1se de dr 
Cnstoph M;ichat d<' I;. Biroul Rhenan 
pcnlru p11>l•' C(1<J Mnnu1nentelor, 
preşcdint<>I<• Statului Cultural al 
Saşilnr din GNm.in1<1. care a făcut o 
prezentare gr>nPrnla '' prrnectulu1 S-a 
relevat f<tpt11I cn inventarierea 
monumentPlm d111 <o<:r'sl"1 sate este o 
act1v1tate cu C:>H<tC:lf"r de urgenţă, 
având în ved„re m«s1va părăsire a 
aceastora de calre etn1c11 germani ş1 
chiar ş1 de ca tre ro111.in1. locul lor f1111d 
luat de către o populaţie care nu 
posedă a c1vtl11aţ1c a locuir11 adecvată, 
fapt care duce la dewadarea rapidă a 
u11u1 fond arh1tec:turnl deosebit de 
valoros ş1 hoqm 

Ob1ect1vctu pnr1pale ;tle acţiunii, 
aşa cum au rr'1ultat ele ş1 din 
comun1căn. Slllll 

- 1de11tif1C:>HPa '." lotografierea 
clădirilor valoro;1:;r>, 

- studierea şi întocmirea de fişe 
de evidenţă pentru clădirile cele mai 
valoroase, parametrii luaţi în 
cons1dereare fiind datarea locuinţei ş1 
anexelor, distribuţia interioară a 
locuinţei, decoraţia exterioară, 
materiale şi tehnici de construcţie, 
valoarea anexelor, modul de ocupare 
al parcelei, modul de acces în 
gospodărie. 

- întocmirea fişelor de localitate 
(date istorice şi date privind structura 
localităţii), operaţiune efectuată de 
echipele de inventariere în colaborare 
cu un colectiv de la Centrul de Studii 
Sociale din Sibiu , condus de dr. arh. 
Paul Niedermaier. 

Prezentarea structurii acestei 
ultime fişe a constituit subiectul 
comunicării domnului dr. Paul 
N1edermaier. 

După acest excurs teoretic au 
urmat comunicările, "practice" legate 
de inventariere, fiecare din cele patru 
colective participante prezentând câte 
o fişă de localitate, de biserică, de 
locu111\ă şi de obiect mobil. Au fost 
prezentate satele Petriş (Petersdorl) -
colectivul de la Cluj: dr . Marius 
Porumb, Nicolae Sabău şi Andrei 
Kovacs; Homorod (Hamruden) -
echipa de la Academia de Arte 
Frumoase din Bucureşti: dr. Corina 
Popa şi asistent Carmen Popescu; 
Drăuşeni (Draas) - echipă O.MAS.I. : 
Josefina Postăvaru şi Ioan Andron ş1 

Caţa (Katzendorf) echipă 

O.MAS.I.: Adriana Stroe şi Aurelian 
Stroe. 

În încheiere au fost expuse 
problemele pe care le ridică 

executarea de relevee în cadrul 
acestui proiect. Sebastian Szaktilla, 
student la faimoasa Fachhochschule 
din Karlsruhe, a prezentat releveul 
bisericii din Drăuşe111, cu observaţii 
asupra cauzelor de degradare . 
Arhitecţ11 Anişoara Sion şi Kovacs 
Josef au exemplificat folosirea 
tah1metrulu1 electronic în releveul 
cetăţii ţărăneşti de la Viscri (Deutsch
W e 1 ssk irc h). Arhitectul Benczedi 
Sandor, de la Muzeul Judeţean din Sf. 
Gheorghe, a prezentat releveul fostei 
b1senc1 evanghelice din Pietriş . 

Comunicările au scos în evidenţă 
nu numai avantajele sistemului 
inventarierii exhaustive a localităţilor, 
ci şi situaţia dramatică a valorosului 
fond construii din respectivele sate. 

ADRIANA STROE 
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